
    

 

Biohuis Jaarverslag 2022 
 

• Biobeurs 2022 
o Tweede keer fysieke beurs afgeblazen en een digitale variant daarvoor in plaats.  
o Hoewel de digitale deelname goed was, is dit financieel ongunstig voor Bionext, met 

voorbereidingskosten voor een afgelaste beurs. 
o Na afloop hebben we diverse zaken van de biobeurs in de media terug horen komen.  

• Stikstof en nitraat 
o De stikstofbrief van het kabinet heeft veel emoties losgemaakt. Het rapport van Remkes volgde. Als 

Biohuis hebben we geprobeerd op zoveel mogelijk sporen biologisch te promoten en dat blijven we 
doen. We spraken meerdere malen met de nieuwe minister van LNV, zitten aan de hoofdtafel om aan 
het landbouwakkoord te werken en brengen we op allerlei manieren biologisch onder het voetlicht.  

o Samen met de Natuurweide is gewerkt aan het project BioMonitor, een groot onderzoeksproject met 
de WUR en LBI, betaald door LNV, gericht op nog verder verminderen van de stikstofemissies van de 
biologische melkveehouderij. Doel is tevens dat biobedrijven hiermee kunnen gaan aantonen wat hun 
(goede) prestatie zijn op gebied van ammoniak en nitraat verliezen. Het is de bedoeling om een 
dergelijk systeem ook voor andere sectoren te ontwikkelen. 

o Samen met o.a. LTO en LNV is gewerkt aan het maatwerkprogramma nitraat. Dit was bedoeld als 
alternatief voor de generieke maatregelen uit het 7e Actieprogramma nitraat, maar o.a. door de 
derogatiebeschikking eind 2022 vanuit Brussel is dit (nog?) niet gerealiseerd.  

o We hebben gelobbyd voor diverse uitzonderingen en een eigen spoor voor biologische bedrijven op het 
gebied van stikstof, nitraat en nieuw mestbeleid. Er lijkt meer gehoor te komen voor deze wens, maar in 
2023 moet blijken of we dit echt kunnen verzilveren.  

• Kringlopen en mest  
o Reeds in juni 2021 werd een voorstel naar LNV en Skal gezonden om het verplichte percentage 

biologische mest van 70 naar 80% te brengen. Ook bevatte het voorstel stapjes op weg naar meer 
biologisch strooisel en verplicht gebruik van champost op biologische grond. Helaas is de taakverdeling 
tussen LNV en Skal sinds de introductie van de nieuwe bio verordening niet duidelijk en is het verzoek 
een aantal keren tussen beide instanties heen en weer gegaan, met nul resultaat. 

o Koplopers in kringlopen project KIK. Op verzoek van Biohuis en betaald door LNV, wordt in het Kik 
project gekeken naar praktisch mogelijkheden voor meer biologisch strooisel, betere benutting van 
stikstof met lagere mestgiften, en meer regionale herkomst van veevoer. Dit gebeurt in samenwerking 
met biologische boeren en tuinders. 

• Gebiedsgericht beleid en NPLG 
o Op provinciaal niveau komt er steeds meer af op de landbouw, en dus ook op de biologische bedrijven.  
o De rijksoverheid heeft via het Nationaal Programma Landelijk Gebied een grote verantwoordelijkheid 

bij de provincies en de gebieden neergelegd. In de ene provincie is bio landbouw dicht betrokken bij 
beleid als het over landbouwzaken gaat, in andere provincies is dat een stuk minder. Biohuis is daarom 
met een nieuwe werkgroep bezig om provinciale biologische belangenbehartiging beter op te zetten.  

• Actieplan Biologisch 
o Actieplan Biologisch: LNV heeft de publicatie meerdere malen uitgesteld maar uiteindelijk werd het half 

december toch gepresenteerd.  Het kabinet koos voor het doel van 15% biologisch areaal in 2030 – dit 
is nu ca 4%. Er heeft vanuit Biohuis en Bionext veel lobby werk plaats gevonden. De lobby richting LNV 
ging mede over een focusverschuiving van omschakeling naar marktontwikkeling. Zonder de markt te 
stimuleren levert inzetten op omschakelen immers grote afzet problemen op, zowel voor bestaande als 
nieuwe bedrijven. Biohuis heeft gepleit voor minder vrijblijvende maatregelen qua marktontwikkeling 
en  zal dat blijven doen. 

• GLB 
o Er is een akkoord bereikt tussen de Europese Commissie en het ministerie van LNV over het 

Nederlandse plan voor het nieuwe GLB (het NSP - Nationaal Strategisch Plan).  De projectgroep GLB van 
Biohuis en Bionext volgde dit op de voet en heeft eraan bijgedragen dat biologische bedrijven 
automatisch voor de ecoregeling ‘goud’ in aanmerking komen. Dit levert alle bioboeren en tuinders per 



    

 

hectare dus een hogere betaling op. Zowel bij GLB als bij nitraatbeleid is er  een uitzondering voor de 
algemene gewasrotatieplicht gekomen, juist omdat bio al eigen specifieke rotatiesystemen heeft. Ook 
zijn bioboeren met minder dan 10 ha vrijgesteld van de verplichting om 4%van hun bouwland  niet 
productief te laten. 

• Stichting EKO-keurmerk 
o In 2022 is het bestuur van de Stichting EKO-keurmerk overgedragen aan de primaire sector. Biohuis 

heeft hier een bewakende rol gekregen, zodat het bestuur in handen blijft van vertegenwoordigers uit 
de primaire sector. Het EKO keurmerk krijgt een uitdrukkelijke rol om de Nederlandse herkomst te 
garanderen, naast de extra eisen bovenop het EU logo. Op die manier kan het EKO keurmerk concreet 
bijdragen aan het bereiken van een groter areaal biologische landbouw in Nederland.  

• Nieuwe en verbeterde samenwerkingen  
o Een van de sporen is dat Biohuis zich actief inzet voor een goede samenwerking met het Groenboeren 

initiatief. Er zijn veel strategische punten die overlappen met wat Biohuis voor ogen heeft. We 
versterken elkaar en biologisch wordt duidelijk genoemd als toekomstvisie.   

o De reeds bestaande samenwerking tussen LTO Nederland en Biohuis is op 12 juli vastgelegd met de 
ondertekening van een samenwerkingsovereenkomst. 
LTO ziet biologische landbouw als een van de mogelijke transitiepaden in haar concept Toekomstvisie 
2030.  Voor Biohuis is de samenwerking met LTO Nederland belangrijk voor de verbinding met de 
andere sectoren. 

• Marktontwikkeling steeds belangrijker voor Biohuis 
o De verkoopprijzen blijven achter bij de oplopende kosten voor menig bioboer. Daarnaast stabiliseert 

het biologische marktaandeel.  Binnen het Biohuis bestuur heeft dit altijd al onze aandacht gehad, maar 
dit jaar is er een werkgroep Markt opgericht met mensen uit diverse sectoren en Bionext.  

o Meer biologische grond zou er pas moeten komen als er voldoende vraag is uit de markt óf de groei van 
biologische grond en groei van vraag naar Nederlands biologisch product moeten in evenwicht zijn. De 
overheid kan daar veel aan doen. Biohuis heeft dit de afgelopen jaren samen met Bionext voortdurend 
onder de aandacht gebracht van beleidsmakers. Dit blijft hard nodig, men denkt veel te snel aan 
omschakelsubsidies. 

o Samen met BioNederland en de BioWinkelvereniging zijn we gaan kijken naar het opstarten van een 
marktontwikkelteam. 

o Conserven prijzen: Er zijn dit jaar verschillende initiatieven geweest om te kijken naar de prijsafspraken 
van conserven. Proberen het als gezamenlijk probleem van de keten te gaan zien, ook al merken we dat 
dit lastig is blijven we inzetten op gezamenlijk tot de gewenste uitkomst te komen. 

• Inspelen op actuele zaken  
o Er dienden zich dit jaar meer dan andere jaren acute zaken aan waar we op moesten inspelen. De 

stikstofbrief en het rapport van Adema zorgde dat we soms snel moesten schakelen. Dit vergde veel 
extra inzet van bestuursleden, zeker omdat Biohuis op diverse sporen inzet, zorgt dit voor veel 
gesprekken met LNV, partijen waar we mee samenwerken en ook intern. 

o Veevoer schaarste: Door de oorlog in Oekraïne zaten voorraden vast en hielden ook andere landen 
grondstoffen vast. Met name in de legpluimveehouderij raakten bepaalde essentiële voedingsstoffen 
op, waardoor gezondheidsschade voor de dieren dreigde. Biohuis was nauw betrokken bij de afspraken 
betreffende derogatie. In overleg met  andere landen werd een ontheffingsverzoek voorbereid. Een 
project van Biohuis samen met Bionext kijkt naar een toekomstige oplossing, waarbij minder 
afhankelijkheid van andere landen te stimuleren. 

• Bestuur Bionext  
o Vanuit elk van de drie verenigingen (boeren, handel & verwerking en winkels) zat iemand in het 

dagelijks bestuur van Bionext. Voor Biohuis was dat Douwe Monsma. Daarnaast had Biohuis drie 
vertegenwoordigers in de ledenraad (de ALV) van Bionext, waarvan twee Biohuis bestuursleden en een 
lid van de Bioraad.  

• Ketengroepen Bionext  
o De sectorale ketengroepen kunnen een goede rol vervullen doordat thema’s en knelpunten ketenbreed 

worden besproken.  

https://www.lto.nl/wp-content/uploads/2022/05/LTO-Nederland-Manifest-2022-Persbericht.pdf
https://www.lto.nl/wp-content/uploads/2022/05/LTO-Nederland-Manifest-2022-Persbericht.pdf


    

 

• Kennis en innovatie 
o Biomonitor: Begin dit jaar is een pilot BioMonitor melkvee gestart. Dit is een soort mineralenbalans, 

met name gericht op stikstofverliezen. We verwachten dat de meeste biobedrijven relatief gemakkelijk 
kunnen aantonen dat zij weinig stikstof verliezen. Ons voorstel is om een eenvoudige variant van de 
BioMonitor voor alle sectoren mogelijk te maken, als alternatief voor de nieuwe beperkende  generieke 
maatregelen. 

• Bionext als ondersteuner en uitvoerder  
o Het Biohuis heeft actieve ondersteuning van een verenigingsmanager en een office manager. Zij zijn om 

praktische redenen in dienst van Bionext, maar dit levert ook synergie op. Zo sluit de office manager 
aan bij werkoverleggen van team marketing en communicatie Bionext, wat zorgt voor betere 
afstemming met Biohuis bestuur. Daarnaast voeren diverse medewerkers van Bionext belangrijke taken 
uit voor Biohuis en haar dragende organisaties, zoals lobby of projecten. Dit jaar zijn dankzij goed 
lobbywerk in de Tweede Kamer diverse moties aangenomen ten behoeve van de biologische landbouw.  

• BIOHUIS – de eigen organisatie  
o De betrokkenheid van bestuursleden, en ook veel bestuursleden van dragende organisaties, was groot. 

Overheden en talloze organisaties weten steeds beter de weg naar ons te vinden. Biohuis 
bestuursleden, maar ook bestuurders van verenigingen en de verenigingsmanager spelen daarbij een 
grote rol. Gezien de grote hoeveelheid en diversiteit aan onderwerpen, gesprekspartners en ambities 
bleef het wel een uitdaging om overal tijd en menskracht voor te vinden. Ook in 2022 vormde de 
inbreng van de Bioraadsleden het uitgangspunt voor de besluitvorming in het Biohuis bestuur. De drie 
werkgroepen (biomest, stikstof en GLB) konden uitgebreider op details ingaan. Er werd een vierde 
werkgroep markt opgezet, naar aanleiding van signalen dat bepaalde afzet stagneert. Het aantal 
bijeenkomsten van de Bioraad werd uitgebreid om zaken beter te bespreken. Dankzij digitaal 
vergaderen heeft dit voor de leden weinig extra tijd gekost. Er kwamen door het aanstaande aftreden 
van Douwe Monsma en de opengevallen plek van voorzitter, twee vacatures beschikbaar voor Biohuis 
bestuursleden. Het was een lastige zoektocht, maar gelukkig met als resultaat twee gedegen 
kandidaten die voorgedragen worden op de ALV begin 2023. Met alle dragende organisaties werd 
zoveel mogelijk contact gehouden. Via website, Nieuwsbrieven en Ekoland Update werden leden en 
belangstellenden zo goed mogelijk op de hoogte gehouden en betrokken bij activiteiten. 

o De office manager heeft steeds meer grip op de ledenadministratie van Biohuis. Elk jaar verbetert de 
afstemming met de dragende verenigingen en zo hebben we nu ruim 1100 leden in beeld. Hierdoor ook 
meer betaalde contributies. De office manager biedt meer ondersteuning en begeleiding in Biohuis 
werkgroepen (markt en Provinciale bio belangenbehartiging), zodat de verenigingsmanager zich meer 
kan focussen op lobby.  

• Biohuis in de media 

o Mede door de urgentie van het stikstofdossier is Biohuis meerdere malen in de media gekomen. 
Diverse bestuursleden zijn aangeschoven bij praatprogramma’s, stonden met artikelen in de krant of 
werden geïnterviewd voor de radio.  

• Oprichting Bioplant 
o Aardappelconvenant hernieuwd. 


